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گروه سیاسی - فهیمه جهازیان: در حالی که یک 
هفته پیش یکی از اعضای هیات رئیسه مجلس به صراحت 
گفت که هیأت رئیســه مجلس موافقت کرده که تقاضای 
اســتیضاح وزیر صنعت، معدن و تجارت در مجلس اعلام 
وصول شــده و برای بررسی به کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس ارجاع شــود، در طول ایــن روزها خبرهای ضد و 
نقیضی درباره پس گرفتن امضاها، عدم وصول اســتیضاح، 
افزایش امضاهای استیضاح و ... به گوش می رسد که نشانه 
ای از وزن کشی موافقان و مخالفان این وزیر است. این در 
حالی اســت که در اتفاقی عجیــب، فاطمی امین وزیر در 
آستانه استیضاح صمت به عنوان سخنران پیش از خطبه 
نماز جمعه این هفته تهران انتخاب شد و از این تریبون به 

تبلیغ عملکرد خود پرداخت. 
هفته گذشــته پس از اعلام موافقت هیات رئیســه با 
اعلام وصول استیضاح، سید نظام الدین موسوی سخنگوی 
هیئت رئیســه گفت: طرح استیضاح وزیر صنعت، معدن و 
تجارت اعلام وصول و برای بررسی به کمیسیون تخصصی 
آن ارسال شد. پس از آن اخباری مبنی بر استعفای فاطمی 
امین منتشــر شد که معلوم بود خبرســازی است و برای 
تحت الشــعاع قرار دادن استیضاح منتشر شده است. این 
خبر بلافاصله تکذیب شــد! اما دو روز پس از آن حسینی 
معاون پارلمانــی رئیس جمهور  اعلام کــرد  که در نامه 
اســتیضاح وزیر صمت، نام ۳۶ نماینده مجلس ذکر شده 
بود که از سه شــنبه ۳1 خرداد، ۲۰ نماینده امضای خود 

را پس گرفته اند.
وی البتــه به این خبر اکتفا نکرد و برای مجلس تعیین 

تکلیف کرد و گفت که اکنون، وقت استیضاح نیست!
در همین راســتا علی اصغر عنابستانی عضو کمیسیون 

اجتماعی مجلس هم به کمک آمد و در پاسخ به این سوال 
که »آیا هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی استیضاح وزیر 
صمــت را که به امضاء ۳۶ نماینده در کمیســیون صنایع 
رسید اعلام وصول خواهد کرد؟« گفت: تا جایی که مطلع 
هســتم، امضاهای اســتیضاح آقای فاطمی امین، الان به 
اندازه ای است که دیگر از حدنصاب افتاده و با پس گرفتن 
امضاها، بعید می دانم، اعلام وصول شــود. البته در شرایط 

کنونی خودم هم با اصل استیضاح مخالف بودم.
اعلام منتفی شــدن استیضاح پس از اعلام وصول البته 
باعث انتشار شایعاتی شــد . عنابستانی در باره این شایعه 

که برخی وعده و وعید ها از ســوی حامیان وزیر صمت در 
افتادن از حد نصاب امضاء اســتیضاح موثر بوده، تا چه حد 
واقعیت دارد؟ گفت: ممکن است، نماینده ای نظر مخالفی 
یا بحثی در باره روش اداره یک وزارتخانه داشــته باشــد، 
امــا معاونان وزیر با ارائه توضیحات خود یا مثلا دادن قول 
تغییر رویه، نماینده را مجاب می کنند، امضای اســتیضاح 
را پس بگیرد. درواقع، تغییر نظر نماینده، به معنای وجود 
فساد نیســت. این اتهامات، بیشــتر جنبه تخریبی علیه 
وزیــر، وزارتخانه و نظام دارد. با این همه علی اکبر علیزاده 
عضو فراکسیون انقلاب مجلس در همان روزی که معاون 

پارلمانی رئیس جمهور از منتفی شدن استیضاح خبر داد، 
اعلام کرد که  اخبار بســیار بدی در مورد لابی گری برای 

استیضاح وزیر صنعت به گوش می رسد
وی تاکید کرد: اگر به یقین برسیم قطعاً این افراد  را در 
مجلس رسوا خواهیم کرد، مجلس انقلابی جای لابی گری 
و واسطه گری برای صاحبان قدرت ثروت نیست و افرادی 
که این کار را انجام می دهند شایسته نمایندگی ملت ایران 
نیســتند. همچنین لطف الله ســیاهکلی عضو کمیسیون 
صنایع مجلس و از بانیان طرح اســتیضاح وزیر صمت در 
روز جمعه گذشــته اعلام کرد که » الان ما بالای ۳۵ نفر 
امضا داریم. مضاهایــی را پس می گیرند اما امضاهایی هم 
اضا فه می شــوند، اکنون هم، تعداد امضا ها، بیشتر از حد 

مجاز است .«
همچنیــن نماینده اراک نیز اعلام کــرد که عده ای از 
نماینــدگان در حــال جمع آوری امضا به صورت دســتی 
برای طرح استیضاح وزیر صمت هستند حال آنکه امضای 
استیضاح به صورت سیستمی برای نمایندگان فراهم است.

در این اوضاع و احوال ســخنرانی فاطمی امین در نماز 
جمعــه تهران وجه دیگری از ماجرا را نشــان داد. وی در 
سخنان پیش از خطبه های نماز جمعه تهران یک تبلیغات 
تام و تمام برای وزارتخانه خود رفت و آمارهایی در خصوص 

عملکرد خود بیان کرد. 
ســیاهکلی نماینده پیگیر اســتیضاح فاطمی امین در 
این خصوص گفت: » معلوم اســت که ایشــان می خواهد 
از عملکــرد خود دفاع کند .حضور امــروز وزیر در تریبون 
نمازجمعه، نشــانه حمایت کانون های های قدرت از ایشان 
است .آقای فاطمی امین دســت روی دست نمی گذارد و 

تلاش خود را می کند.« 

وزیر صمت در آستانه برکناری هست یا نیست؟!

وزن کشی طیف های اصولگرا پای ترازوی استیضاح

رئیس جمهور تاکید کرد: تســریع در پرداخت حقوق و 
مطالبات بیمارستان ها و کادر درمان جلوه عملی قدردانی 
از پزشــکان و پرســتاران زحمتکش کشــور است، وزیر 

بهداشت این موضوع را با جدیت پیگیری کند.
به گزارش ایسنا، ســید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور 
کشورمان در جلسه صبح شــنبه 4 تیر 14۰1 ستاد ملی 
مقابله با کرونا با اشــاره به کاهش آمــار ابتلا و فوتی های 
ناشــی از شــیوع ویروس کووید1۹، از تلاش ها و زحمات 
کادر درمان در طول دو سال اخیر قدردانی کرد و اقدامات 

آنها در صیانت از جان مردم را امیدآفرین خواند. وی گفت: 
اگر امروز شاهد وضعیت متفاوتی به لحاظ شیوع کرونا در 
کشــورمان نسبت به برخی کشورهای دیگر جهان هستیم 
و در دل مردم از بابت بازگشــایی کســب و کارها و مراکز 
آموزشــی امید به وجود آمده، این از لطف خداوند و ثمره 
ایثار و تلاش بی وقفه پزشــکان و پرستاران و کادر درمان 
است.  تسریع در پرداخت حقوق و مطالبات بیمارستان ها 
و کادر درمان جلوه عملی قدردانی از پزشکان و پرستاران 
زحمتکش کشــور است،  وزیر بهداشــت این موضوع را با 

جدیت پیگیری کند. رئیسی با اشاره به سیر نزولی کاهش 
ابتلا و خســارات جانی ناشــی از کرونا گفت: اینکه میزان 
ابتلا به بیماری کاهش یافته و در برخی روزها به لطف خدا 
حتی یک مورد فوتی هم نداشتیم، نباید سبب عادی انگاری 
نســبت به رعایت اصول بهداشــتی شــود. از آحاد مردم 
می خواهم  در مراکز درمانی و بهداشــتی و اماکن عمومی 
پرتردد و پــر ازدحام و همچنین وســایل نقلیه، همچون 
گذشته دستورالعمل های بهداشتی را رعایت کنند تا وضع 
موجود تثبیت شود.  استمرار اطلاع رسانی و آموزش درباره 

بیماری کرونا و هشــدارهای لازم برای پیشــگیری از آن  
امری ضروری اســت. آموزش عمومی درباره یک بیماری 
مســری مثل کرونا، مســئله ای مقطعی و محدود به زمان 
و مکان خاصی نیســت.  بحمدالله امروز شرایط نسبت به 
گذشته بســیار متفاوت شده، اما رســانه ملی و مسؤولان 
دانشــگاه های علوم پزشــکی و وزارت بهداشت همواره به 
مســئله آموزش و هشدار به موقع نسبت به شیوع بیماری 
اهتمام داشــته باشند تا زمینه اوج گیری مجدد بیماری به 

وجود نیاید.

دادستان تهران گفت: تعداد شکایات علیه اصحاب رسانه 
در ۳ ماهه اول ســال 14۰1 نســبت به مدت مشابه سال 

گذشته ۵۰ درصد افزایش داشته است.
به گزارش ایسنا، علی صالحی دادستان تهران در نشست 
خبری مشــترک با علی القاصی مهر رئیس کل دادگستری 
تهران که بمناســبت هفته قوه قضائیه برگزار شــد، گفت: 
دعاوی علیه رسانه  ها در سال 14۰۰، ۳1۹ فقره بوده که ۹1 
فقره مفتوح اســت و ۲۲۸ فقره مختومه و از این ۲۲۸ فقره،  
1۸۹ فقــره با منع تعقیب، موقوفی تعقیب، تعلیق تعقیب و 
عدم صلاحیت مختومه شده است و ۳۹ فقره منتهی به جلب 
به دادرســی و کیفرخواست شده اســت  که از این ۳۹ تا،  
صدور حکم محکومیت  ۲۰ فقره بوده و 1۹ فقره منتهی به 

صدور برائت شــده است. عناوین اتهامی نشر مطالب خلاف 
واقع و توهین و افترا بوده اســت که با جزای نقدی منتهی 
به صدور حکم شده است. وی ادامه داد: تعداد شکایات علیه 
اصحاب رســانه در ۳ ماهه اول سال 14۰1 نسبت به سال 

گذشته ۵۰ درصد افزایش داشته است.
صالحی در پاســخ به ســوالی درباره پرونده ســرقت از 
صندوق امانات بانک ملی گفت: پرونده در شــعبه ویژه در 
دادسرای سرقت مسلحانه در حال رسیدگی است و تعدادی 
از متهمین دســتگیر شدند و دو نفر از آن ها که از کشور به 
ترکیه فرار کرده بودند، بازداشت شدند که تاکنون به کشور 
بازنگشــته اند. اموال سرقت شده کدگذاری شده و در خزانه 

بانک هستند و پرونده در حال رسیدگی است.

دادستان تهران در پاســخ به سوال ایسنا مبنی براینکه 
ظاهرا شــاهد افزایش ســرقت در جامعه هستیم اما پلیس 
مدعی اســت که سرقت افزایشی نداشــته است. از نظر قوه 
قضائیه پرونده های ســرقت افزایش داشته یا نه ,  آیا قوانین 
در این زمینه بازدارنده اســت؟ گفت: در  بازه زمانی ســال 
14۰۰ نسبت به سال 1۳۹۹،  پرونده های سرقت  ۹ درصد 
کاهش داشته اســت.  در سه ماهه 14۰1 نسبت به 14۰۰ 
شاهد کاهش  1۰ درصدی پرونده های سرقت به دادگستری 

تهران بودیم.
وی افــزود: علت افزایش پرونده های ســرقت  در اذهان  
عمومی  انتشــار صحنه های سرقت در فضای مجازی است 
که به سرعت نشر پیدا می کند و مردم فکر می کنند سرقت 

افزایش یافته است. دادستان تهران در پاسخ به سوالی درباره 
اظهارات برخی هنرمندان در جشــنواره کن گفت: این جرم 
جنبه خصوصی دارد و نیاز به شــاکی خصوصی است که در 
این زمینه چند پرونده تشــکیل شــده و در حال رسیدگی 
است. صالحی در پاسخ به سوالی درباره کلاهبرداری تلفنی و 
اینترنتی گفت: برخی از این پرونده ها کثیرالشاکی است و به 

صورت ویژه در دستور کار قرار دارد.
وی با اشاره به پرونده کینگ مانی گفت: این پرونده بیش 
از 4۰۰۰ شاکی دارد که دو متهم اصلی این پرونده بازداشت 
هستند و پرونده در شــرف صدور کیفرخواست قرار دارد و 
میزان ۷۰۰ میلیارد از اموال متهمان را شناســایی کردیم تا 

در ازای طلب شکات به آنها پرداخت شود.

رئیس قوه قضائیه با اشــاره بــه تأثیر امر تقویت اقتصاد و 
تولید ملی بــر کاهش و زدودن آســیب های اجتماعی بیان 
داشــت: با قوی شــدن اقتصــاد و تولید ملی و بــه تبع آن 
افزایش ثروت ملی و توزیع درســت و صحیح آن، بســیاری 
از آســیب های اجتماعی مرتفع خواهد شــد. به گزارش قوه 
قضائیه، حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در نشست 
با تولیدکنندگان، کارآفرینان و فعالان شرکت های دانش بنیان 
با اشــاره به تأثیر امر تقویت اقتصاد و تولید ملی بر کاهش و 
زدودن آسیب های اجتماعی  بیان داشت: با قوی شدن اقتصاد 
و تولید ملی و به تبع آن افزایش ثروت ملی و توزیع درســت 
و صحیح آن، بســیاری از آسیب های اجتماعی مرتفع خواهد 
شــد. رئیس قوه قضائیه در ادامه به موضوع اهمیت حمایت 
فعــالان بخش خصوصی از افراد خــلاق و متخصص در امور 
دانش بنیان اشاره کرد و گفت: تولیدکنندگان و صنعتگران و 
به طور کلی فعالان بخش خصوصی می توانند در میدان عمل 
دادن به افراد خلاق و مبتکر، پیش قدم و پیشتاز شوند و آنها را 
در زیر چتر حمایتی خود قرار دهند؛ قطعا تحقق تمام و کمال 
این مهم، ثمرات بســیاری در وهله نخست برای خود فعالان 
بخش خصوصی دارد.    محســنی اژه ای در ادامه نشســت با 
تولیدکنندگان، کارآفرینان و فعالان شرکت های دانش بنیان به 
طرح چند سؤال از آنها پرداخت و گفت: شما فعالان اقتصادی 
و تولیدکنندگان آیا تاکنون محاسبه کرده اید که زیرمجموعه 
خودتان و مردمی که مصرف کننده محصولات شما هستند، 
چه میزان از فعالیت شما رضایت دارند؟ آیا محاسبه کرده اید 
که چه میزان از نارضایتی ها و ضعف ها به نحوه مدیریت خود 
شما بازمی گردد؟ شما فعالان اقتصادی و تولیدکنندگان برای 
رفع کاستی های مدیریتی خود چه اقداماتی را ترتیب داده اید؟ 
»از نگاه شــما فعالان بخش خصوصی و کارآفرینان، مسائل و 

مشــکلات اولویت دار کدام اســت؟« این سؤال دومی بود که 
رئیس دســتگاه قضا از فعالان اقتصادی و تولیدی حاضر در 
جلسه پرسید و خطاب به آنها بر ضرورت اولویت بندی مسائل 
در راستای رفع آنها تاکید کرد و گفت: من به دنبال این هستم 
تا در این قبیل جلســات، چند مشکل و مسئله اولویت دار را 
شناســایی کنم و در جهت رفع آنها اقدامات مقتضی را انجام 
دهم. رئیس قوه قضائیه با اشاره به موضوع فوق الذکر به طرح 
ســؤالاتی مهم پرداخت و گفت: رؤسا و اعضای اصلی صنوف 
چه میزان برای پیشگیری و جلوگیری از وقوع فساد و تقلب 
و تبانــی در صنف خود تلاش کرده انــد؟ آیا به فردی که در 
صنف شــما مسیر خطا و فساد را پیش گرفته است، در وهله 
نخســت تذکر داده اید؟ آیا برای مقابله با این هم صنف احیاناً 
خطاکار و فاســد با بخش های ذیربــط حکومتی همکاری و 
مساعدت داشته اید؟  آیا شما به عنوان فعالان بخش خصوصی 
حاضرید برای اصلاح صنف خود هزینه کنید و در مقابل فردی 
خطاکار و خواهان رشــوه در یک بخش حکومتی بایستید؟ 
شما تولیدکنندگان چه میزان این آمادگی را دارید برای دفاع 
از اعتبار و حیثیت هم صنف خود در محکمه حاضر شــوید و 
یا به جبران خسارت او بپردازید؟  رئیس قوه قضائیه در ادامه 
با اشــاره به آمادگی دســتگاه قضا برای ارائه هر نوع کمک و 
مساعدت به تولیدکنندگان و کارآفرینان و فعالان شرکت های 
دانش بنیان، بیان داشــت: شــما رؤســا و اعضای هر صنف 
می توانید افراد امین و دارای حسن شهرت صنف خود را به ما 
در دستگاه قضایی معرفی کنید تا آنها با همکاری و مساعدت 
همکاران ما، به بررسی و رفع مسائل اولویت دار صنف مربوطه 
بپردازند. رئیس قوه قضائیه با اشــاره به قدردانی های صورت 
گرفته از »سعید عمرانی« معاون قضایی دادستان کل کشور 
و دبیر ســتاد اقتصــاد مقاومتی قوه قضائیه، توســط فعالان 

بخش خصوصی و تولیدکنندگان، تصریح کرد: ما در دستگاه 
قضایی این آمادگی را داریم که افرادی متخصص  دیگری را 
هم برای پیگیری های امور قضایی و ســایر مسائل مربوط به 
تولیدکنندگان در هر صنف بکار بگیریم. رئیس دستگاه قضا 
به تولیدکنندگان و فعــالان بخش خصوصی توصیه کرد که 
مسائل درونی خود را با تشکیل شوراهایی با عنوان شوراهای 
حــل اختلاف و یا تحت هر عنــوان دیگری  به صورت درون 
صنفی حل و فصل کنید و چنانچه مســائل و پرونده هایی از 
صنف شــما به دستگاه قضایی ارجاع شــده است می توانید 
بــا معرفی افراد متدین و امین و دارای حسن شــهرت به قوه 
قضائیه، در جهت پیگیری تخصصی و دقیق پرونده های مزبور 
به ما کمک کنید. پیش از سخنان رئیس قوه قضائیه، ستاری 
معاون علمی و فناوری ریاست جمهوری طی سخنانی اظهار 
کــرد: قانون »جهش تولید دانش بنیان« که در تاریخ ســوم 
خرداد امسال از سوی رئیس جمهور ابلاغ شد، یک ریل گذاری 
جدید و پیشرفته برای حوزه دانش بنیان کشور طی ۲۰ سال 
آینده محسوب می شــود و معاونت علمی و فناوری ریاست 
جمهوری فرصتی سه ماه برای تدوین 11 آیین نامه این قانون 
در اختیار دارد. ســتاری همچنین خواســتار احیاء کارگروه 
مشترک معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری با سازمان 
بازرسی شد. مستانی مدیرعامل یکی از کارخانه های تولیدی 
کشــور نیز در این جلسه اظهار کرد: آقای عمرانی دبیر ستاد 
اقتصاد مقاومتی قوه قضائیه همواره با نگاهی دلسوزانه در صدد 
رفع مشــکلات و موانع پیش روی تولیدکنندگان اســت و از 
همین رو، به نیابت از تمامی تولیدکنندگان کشــور از ایشان 
قدردانی می کنم. وی در بخش دیگری از ســخنان خود، به 
برخی مشکلات در خصوص نحوه همکاری و تعامل بانک ها با 
واحدهای تولیدی و کارخانجات اشاره کرد. هاکوپیان از فعالان 

حوزه صنعت نساجی و تولید پوشاک کشور نیز در این جلسه 
قاچاق را یکی از موانع مهم در مســیر تولید کشور دانست و 
اظهار کرد: با وجود آنکه چندین ســال است واردات پوشاک 
به کشــور ممنوع شده اما همچنان شاهد رخ نمایی تابلوهای 
برندهای خارجی بر ســر در فروشــگاه های کشور هستیم و 
هیچ فرد و نهادی هم نسبت به این موضوع پاسخگو نیست و 
مسئولیت آن را نمی پذیرد و در همین جلسه از دستگاه قضایی 
می خواهیم که به این موضوع رسیدگی کند. ابوئی یکی دیگر 
از تولیدکنندگان کشــور نیز در این جلسه ضمن قدردانی از 
اقدامات مجدانه و پیگیرانه دبیر ستاد اقتصاد مقاومتی اظهار 
کرد: ما تولیدکنندگان هر مشکلی که داشته باشیم بلافاصله 
با گوشی همراه آقای عمرانی تماس می گیریم و ایشان ترتیب 
اثر می دهد؛ آرزو داشــتیم فردی بــا پیگیری ها، تلاش ها و 
قابلیت های آقای عمرانی، متصــدی وزارت صنعت معدن و 
تجارت باشد. وی همچنین گفت: حمایت دستگاه قضایی از 
تولیدکنندگان، کارآفرینان و شرکت های دانش بنیان، می تواند 
بسیاری از موانع پیش روی آنها در تولید و اشتغال را از میان 
بردارد. سلیمانی تولیدکننده حوزه کشاورزی نیز در این جلسه 
از عدم همکاری کامل مســئولان اجرایی در مســیر افزایش 
تولید کشــور و همچنین بالا بودن نرخ بهره های بانکی انتقاد 
کرد. نبی یکی دیگر از کارآفرینان کشــور نیز در این جلسه، 
شرط استخدام افراد در موسسه خود را دارا بودن سوءپیشینه 
عنوان کرد و با اشاره به توانمندسازی 4 هزار نفر از افراد دارای 
سوء پیشینه طی 1۷ سال گذشته، اظهار کرد: از ابتدا ما بنا را 
بر این گذاشتیم که چنانچه هر کدام از افراد حاضر در کارخانه 
توانستند یک کسب و کار به راه بیندازند، یک درخت زیتون 
را در محوطه بیرون کارخانه بکارند و امروز خوشبختانه شاهد 

جنگلی از درخت های زیتون در این محوطه هستیم.

رئیسی در جلسه ستاد ملی مبارزه با کرونا

رسانه ملی نسبت به شیوع مجدد بیماری کرونا هشدار دهد

توضیح دادستان تهران درباره پرونده سرقت از صندوق امانات بانک ملی

محسنی اژه ای مطرح کرد

با قوی شدن اقتصاد، بسیاری از آسیب های اجتماعی مرتفع خواهد شد

رئیس جمهوری و مبارزه با آفتی به نام تبعیض
رئیس جمهور، رئیســی، در جمع مردم 
پیشــوا و قرچک و ورامین گفت که: »به 
عهد خود با مــردم برای مبــارزه با فقر، 
فســاد و تبعیض وفا دارم« در این جمله  
خطابی، به دو نکته  بســیار مهم اشــاره و 
تاکید شده است: نخست، حکم صریح کلام الهی است که: »... و اوفوا بالعهد 
ان العهد کان مســئولا.« که رئیس جمهــوری به پیمانی که با مردم در اخذ 
رای اعتماد، بســته باید وفا کند و دوم، آفاتی به نام فقر، فســاد و تبعیض 
است که هر سه از بلایای نظام اجتماعی و منافی با تدبیر کشورداری است. 
از طرفی، رئیس جمهوری به اســتناد اصل 11۳ قانون اساسی جمهوری 
اســلامی، مسئول اجرای قانون اساســی و رئیس قوه  اجرائی کشور است و 
وظیفه دارد و در پیشــگاه قرآن کریم ســوگند یاد کرده  است که به رعایت 
و اجرای اصول قانون اساســی، متعهد و مقید باشــد و از جمله  آن اصول و 
تقید، مورد ملاحظه قرار دادن و مراعات حقوق ملت اســت که به اعتراف و 
اذعان ضمنی خودشــان مورد تعرض قــرار گرفته چون در اصول 1۹ و ۲۰ 
فصل سوم قانون اساسی تحت عنوان حقوق ملت، »مردم ایران از هر قوم و 
قبیله ای که باشند از حقوق مساوی برخوردارند و رنگ و نژاد و مانند این ها 
ســبب امتیاز نخواهد بود« و نیز: »همه  افراد ملت اعم از زن و مرد، یکسان 
در حمایت قانون قرار دارند و از همه  حقوق انســانی، سیاســی، اقتصادی، 
اجتماعی و فرهنگی با رعایت موازین اسلام برخوردارند.« و اما موضوع اصلی 
این یادداشت از موضوع »فقر، فساد و تبعیض« فقط در »تبعیض« منحصر 

می شود و دو موضوع دیگر را به مقالات بعد وامی گذاریم.
درمورد »تبعیض«، مســئول اجرای قانون اساسی طبق آن وعده ای که 
در آن جا به صراحت گفت، باید با ترســیم ســوال هایی روشن بپرسد که با 
چه اســتدلال و منطقی درحالی که قانون اساســی تصریح دارد، زنان نباید 
پابه پای مردان در مسئولیت های اجرایی و اجتماعی و سیاسی سهیم باشند، 
چرا برخی از ورود به انتخابات در رده های مختلف منع می شــوند و درعین 
برجســته بودن ســوابق تدبیر، درایت و مدیریتی آنان، از ورود به انتخابات 

بازمی مانند؟ 
چــرا در گزینش هــای مدیریت های کلان، یک دانشــگاه درحالی که در 
مراتب و در رتبه بندی های علمی از دیگر دانشــگاه ها بســیار فروتر اســت، 

مطمح نظر قرار می گیرد؟
به چه علت، در تیم اقتصادی از اقتصاددانان مبرز و صاحب نظر و حداقل 
یکی از آن ۶1 نفر خالی اســت؟ علت چیست که در دستگاه سیاست گذاری 
کشور از برجســتگان نام آور سیاسی حتی جهت رایزنی، استفاده نمی شود؟ 
و آیــا قابلیت های علمی و فکــری و اجرایی دولت جناب رئیســی، تاهای 

بی همتای جامعه اند؟
آیا در اســتان ها و گزینش اســتانداران باید کفه  ترازوی نظامیانی که در 
جایگاه خود برای ما بســیار عزیزند، سنگین تر از آن کسانی باشد که مدارج 
وزارت کشــوری را پله پله طی کرده و از سربازی به سرداری رسیده اند؟ در 
خانه  ملت چه؟ آیا همه  حاضران در جایگاه خود هستند؟ و اگر پاسخ مثبت 

است چرا و به چه دلایلی بسیاری از آن ها واجد آرای حداقلی شده اند؟ 
در ســازمان برنامه و بودجه  کشــور آیا فقط همین عزیزی چهره نمایان 
کرده که هیچ اعتقادی به قانون ششــم توســعه نــدارد و در ادعای رعایت 
حقــوق طبقه  فقر و عامــه، نادیده گرفتن دریافتی های متناســب با تورم را 

به عنوان یک اصل تصمیم گیری در 1۰ درصد می داند؟
آیــا خــروج سیل آســای نخبــگان از کشــور، عاملی جــز تبعیض در 
برخورداری هــای بحق مغایر با اصل عدالت و قســط، چیز دیگری می تواند 
باشــد؟ آیا بی اعتنایی به اســتحقاق کارگران و معلمان و بازنشستگان، جز 

مقوله  تبعیض بیّن، چیز دیگری است؟
 آیــا بی اعتنایی به قومیت ها و اقوام که در ایرانــی بودن و پای بندی به 
اصــول انقلابی و اعتقادی و تمکیــن در برابر نظام از هر ایرانی، ایرانی ترند، 
جز عارضه  تبعیض چیز دیگری می تواند باشــد و آیا ده ها مورد دیگر که در 
وسع این مقال نمی گنجد، از مفهوم شوم تبعیض و متضرر نشده اند و حاصل 
کلام، آیا نظام منحوس طبقاتــی جامعه  اقتصادی و اجتماعی ایران، نتیجه  
نامبارک این تبعیض نیست بنابراین، کمتر کسی است که در تلاش و همت 
شخص رئیسی در برانداختن تبعیض در مراتب عام و خاص، خداقوت نگوید 
و با قلم و قدم، حمایت نکند و در صورت تحقق این امر مهم چشــم اندازی 

روشن برای آینده  ایران سربلند نبیند.

سرمقاله

نایــب رئیس کمیســیون عمران مجلس شــورای 
اســلامی، گفت: لازم است در طرح کنترل اجاره بهای 
املاک مسکونی به صورت خودکار سالیانه قراردادهای 
اجاره تمدید شــود و موجران نتوانند بیشــتر از تعرفه 

معین افزایش قیمت داشته باشند.
کمــال علیپور در گفت وگو با ایســنا، با اشــاره به 
تصویب کلیات طرح ســاماندهی و کنترل اجاره بهای 
املاک مســکونی، بیان کرد: متن طــرح فعلا دو بند 
دارد اما نیازمند تغییراتی اســت و لازم اســت که هم 
سیاست های تشویقی و هم سیاست های تنبیهی در این 
طرح دیده شود. از سوی دیگر کاهش تعرفه آژانس های 
املاک از دیگر موارد ضروری است که باید در این طرح 

پیش بینی شود.
نایــب رئیس کمیســیون عمران مجلس شــورای 
اسلامی در ادامه اظهار کرد: همچنین لازم است برخی 
از مســائل مرتبط با ساخت و ســاز که به تبصره ماده 
1۰۰ بر می گردد و مربوط به اجاره املاک است در این 

طرح دیده شود. علاوه بر این باید به موجرانی که نسبت 
به انجام تعمیرات و نوسازی در واحدها اقدام می کنند 
تســهیلات با بهره پایین تعلق گیرد تا شاهد نوسازی و 

تعمیرات واحدها باشیم.
نماینده مردم قائمشهر در مجلس شورای اسلامی، 
تصریح کرد: ســران قوا مصوب کردند تا سقف افزایش 
اجاره بها در تهران ۲۵ درصد و در شــهرهای دیگر ۲۰ 
درصد باشــد و لازم اســت این مصوبه را نیز در قالب 
طرح مجلس قانون مند کنیم. از سوی دیگر لازم است 
که در این طرح پیش بینی شــود تا به صورت خودکار 
ســالیانه قراردادهای اجاره ثبت شود و موجران نتوانند 
بیشــتر از تعرفه معین افزایش قیمت داشــته باشند. 
علیپــور در پایان تاکید کرد: باید بر مبنای یک ضریب 
معین هر ساله میزان اجاره افزایش یابد و قراردادها به 
صورت خودکار تمدید شــود. لازم است که این موارد 
در این طرح پیش بینی شود تا قانونی جامع در زمینه 

ساماندهی بازار اجاره املاک مسکونی تهیه شود.

یک عضو کمیسیون عمران مجلس گفت که باید 
وزارت نیرو از قبل اطلاع رسانی درستی برای قطعی 
برق به صنایع داشته باشد اما این نکته هم مهم است 
که در نهایت ضرر قطعی برق صنایع با فاصله به مردم 
وارد می شــود. مجتبی یوسفی در گفت و گو با ایسنا، 
در توضیح علت برنامــه وزارت نیرو برای قطعی برق 
صنایع گفت: حدود 1۲ هــزار مگاوات ناترازی تولید 
برق داریم که با این وضعیت نمی توان در اوج مصرف 
بــرق، برق صنایع را تامین کرد حــال اینکه قرار بود 
طبق برنامه ششم توســعه ۲۵ هزار مگاوات ظرفیت 

تولید برق افزایش یابد و این اتفاق رخ نداد.
وی با بیان اینکه حداقل ۵ سال برای ساخت یک 
نیروگاه زمان لازم اســت، گفت: در چنین شــرایطی 
برای حل مشــکل تامین برق چاره ای جز قطعی برق 
صنایع وجود ندارد چون به دلیل تولید نشــدن  ۲۵ 
هــزار مگاوات برق با ناترازی مواجهیم. در دولت قبل 
ساعتها برق بدون برنامه قطع می شد اما امسال دولت 

فعلی به سمت قطعی برق صنایع حرکت کرد و برای 
این کار مشوقهایی در نظر گرفت. این عضو کمیسیون 
عمران مجلس گفت که همچنیــن موافقت نامه ای 
بین وزرای نیرو، نفت و صمت برای ســاخت نیروگاه 
بسته شــده اســت که این کاری زمانبر است، برای 
همین به عنوان راهکاری کوتاه مدت دولت به سمت 
قطعی برق صنایع رفت تا قطعی برق مصارف خانگی 
بســیار کمتر شــود اما در مرحله نخست لازم است 
قبل از هر چیزی اطلاع رســانی درباره خاموشی ها به 

صنایع صورت گیرد. 
یوسفی در ادامه گفت: حواســمان باشد که ضرر 
نهایی قطع برق صنایع با فاصله متوجه مردم می شود، 
وقتی برق ســیمان، فولاد و شــرکتهای پتروشیمی 
صنعتی قطع شــود تولید محصولاتشان پایین آمده 
و هزینــه برای فروش افزایش پیدا می کند، در نهایت 
معیشت کارگر به خطر می افتد که باید اقدام عاجلی 

برای حل این مشکل صورت گیرد.

ضرر قطعی برق صنایع متوجه مردم می شودافزایش اجاره بها باید یک ضریب معین سالیانه داشته باشد

منصور فرزامی

یادی از افکار عمومی
شعبان پیرحیاتی

تعامل، سلوک و همدلی با مردم چه از نگاه عامه، یا شناخت و باور آن در 
حوزه جامعه شناســی اسمش را مدارا با خلق می نامیم، که نوعی عقلانیت و 

احترام به خرد جمعی است. 
به هرحال نتیجه و بازخورد آن هرچه باشــد از زیر پوست افکار عمومی 

تراوش خواهد کرد. 
افکار عمومی ای که به هیچ کس وفادار نیست و نمی شود برای بلند مدت 
آن را فریب داد، که  اگر از شــخص یا جناحی روی برگرداند همچون اسبی 

سرکش عنان بگشاید و بی اعتنا به کوه و دشت بگریزد.
بنابرایــن، اعتنا به افکار عمومی که آن را صدای مردم هم می نامند نباید 
از نگاه دولتمردان و سیاســتگذاران مقفول بماند که اگر چنین شــود، برای 

جامعه عقوبتی بس زیانبار به همراه خواهد داشت! 
در این راســتا، جز این نیســت که رضایت و همدلی مردم از خط مشی 
نظام سیاستگذاری یکی از ســرمایه های ملی و اجتماعی است که در افکار 
عمومــی تجلی پیدا می کنــد. اما امروز رفتار و گفتــار دولتمردان، فارق از 
مشــکلات جاری که گریبان جامعه را گرفته، به نحوی اســت که خود را از 
مقربین و منصوبین ملت می پندارند، گویی که برای خود یک مقام قدســی، 
و شــوکت ابدی دســت و پا کرده اند که همراه با تضمین قلبی و قطعی از 

طرف مردم است! 
حال آنکه این یک باور غلط و فارق از قاعده   و مرام افکار عمومی اســت. 
حضرات باید با واقعیت های اجتماعی رو به رو بشوند و بدانند که گفته های 
آنان آن بار معنایی و مفاهیم گذشته را از دست داده و مردم قادر به تفسیر 
و ترجمه وا ژگان آنها نیستند و خطر واقعی همین جاست که آنها را به ورطه 
خود فریبی ســوق داده است و درک این مرحله خارج از فهم مردم نیست. 
این فرایند که طی چندین ســال ادامه داشــته بدون تردیــد به این دلیل 
بوده اســت که احساس می شود که اغلب سیاستگذاران از جنس این مردم 
نیستند، که این خود آغازی بود برای پروسه »دگری سازی«، که سال هاست 

فعال شده است و می تواند رابطه دولت- ملت را خدشه دار کند.
  از این منظر، با نگاهی نقادانه به حوزه مردم ســالاری این نوع رفتار با 
مردم و آســیبی که به رابطه مردم و دولتمردان زد از آنجا ناشــی شد که با 
افتخار اعلام می شود مجلس و دولت یکدست است! قدرمسلم چنین نگرش 
و استدلالی برای یک نظام نه مایه قدرت و بالندگی است و نه مقبولیتی به 
همراه خواهد داشت، بلکه باب نقد را بیشتر می بندد، که متاسفانه در حوزه 
نقد بضاعت دولتمردان ما بســیار ضعیف اســت. بر منتفد می تازند و او را با 

عناوینی گونا گون آزرده خاطر می کنند.
 اینجاست که خط قرمزهای بسیاری صف آرایی می کند وعرصه بر مردم 
و منادیان اندیشــه تنگتر می شــود؛ به طوری که برای افراد جامعه ملجا و 
منزلتی باقی نمی ماند. نتیجه همین انباشــت نابسامانی هاست که روح یک 
ملت را آزرده کرده و ناشــیانه و با عجله همه نا کارآمدی ها را گردن این و 

آن می اندازند و به زعم خودشان توجیه می کنند.
 ای کاش باور داشــتیم که با مردم نمی شود جز از باب صداقت و راستی 
سخن گفت. غیر از این ریسمان مودت و همدلی را پاره می کنیم. باید قدری 
فرصت به مردم داد تا  فقط یک کمی از بغضهای خود را با چاشــنی امید و 
لبخندی غورت دهند و به فراموشی بسپارند. اما انگار این شکاف و بیقراری 

برای مردم پایانی ندارد.
 وانگهــی نگاه به درون و نگاه به این مردم شــریف، این غلامان حلقه به 
گوش، همین هایی که هشت سال جنگ و چهار دهه تحریم های کمرشکن 

و ظالمانه را تحمل کردند از عقلانیت یک نظام است.
اما امروز شــاهد بی مهری های بســیار و گزنده ای هستیم که خاطرهر 
انسانی را خدشه دار می کند و ناسپاسی ها هر روز عریانتر می شود. بیایید با 
این مردم فهیم و شــریف از در آشتی درآیید و درشتی نکنید. این سکوت 
مردم نوعی هجرت به درون است که هزاران فریاد بی عدالتی و تبعیض را به 

بند کشیده است. باید از این سکوت و یخبندان اندیشه ها ترسید!

یادداشت


